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OObavy jsou na místě, zejména 
u některých konceptů restaura
cí. Podle odpovědí respondentů 
z projektu Moje závodka by pouhá 
4 % zaměstnanců v případě změny 
v podpoře závodního stravování 
chodila do jídelny či kantýny stej
ně jako doposud. Naopak třetina 
lidí (33,3 %) by do ní přestala cho
dit úplně. Protistrana má ale jiné 
průzkumy a jejich čísla vycházejí 
pozitivněji. Ostatně průzkumů 
v tomto textu zmíníme více.

Nejprve pandemie, teď 
stravenkový paušál
Jak vlastně vláda novinku pre
zentuje? Díky stravenkovému 
paušálu budou zaměstnavatelé 
moci vedle závodního stravování 
a stravenek poskytovat příspěvek 
na stravování také přímo v peněž
ní formě. „Nerušíme stravenky 
ani závodní jídelny. Pouze k nim 
přidáváme třetí možnost, která 
zaměstnavatelům umožňuje po
skytovat příspěvek na stravování 
také přímo v penězích. Jestliže 
budou místo barevných papírků 

vyplácet peníze ve stejné hodno
tě, zbaví se vysokých poplatků 
a zbytečného papírování. Pokud 
jim ale dosavadní model vyho
vuje, mohou u něj zůstat a nic se 
pro ně nezmění,“ říká ministryně 
financí Alena Schillerová a uvedla 
to i na Setkání ministrů HOREKA 
112.
Na zavedení této změny do záko
na trvá navzdory koronavirové 
krizi, která situaci v gastro oboru 
významně změnila a po které trž
by restaurací výrazně klesly. Obje
vují se ovšem signály, že zavedení 
stravovacího paušálu by mohlo 
znamenat pro velkou část restau
rací podobný efekt.

Méně lidí, méně peněz
Když se mluví o stravenkovém 
paušálu, mluví se i o jeho mož
ných ekonomických dopadech 
v gastro sektoru. Ty si nechala vy
pracovat například i Asociace ma
lých a středních podniků České 
republiky (AMSP ČR). Zpracoval ji 
Institut oceňování majetku Vysoké 
školy ekonomické v Praze (VŠE). 
A jaké jsou výsledky? Zhruba 22 % 
tržeb v restauracích, jídelnách 
a kantýnách vzniká díky podpoře 
systému zaměstnaneckého stravo
vání. Tedy dotováním závodních 
jídelen, prostřednictvím stravenek 
apod. Podle výsledků této analý
zy by v případě přechodu firem 
od dotování jídelen, kantýn a stra
venek k tzv. stravovacímu paušá
lu měl tento krok pro celý sektor 
výrazný dopad. Propad tržeb by 
mohl dosáhnout až 35 mld. Kč. 
Zaniknout mohou pracovní místa 
pro téměř 30 tisíc lidí.
„Analýza pracuje s předpokladem, 
že postupně všichni opustí stra
venky a většina i dotované jídlo 

na pracovišti. Tento předpoklad 
považujeme za reálný. Zaměstnan
ci budou tlačit na paušál a pro za
městnavatele to bude jednodušší 
než třeba zajišťovat provoz kan
týny,“ uvedl vedoucí zpracovatel 
studie Ing. Tomáš Buus, Ph.D. Mi
nisterstvo financí ale upozorňuje, 
že tato studie pracuje s extrémním 
scénářem, podle něhož by pře
vážná část zaměstnavatelů přešla 
od poskytování dotovaného jídla 

na pracovišti na stravovací paušál. 
„Stravovací paušál je však v první 
řadě alternativa k používání stra
venek. Stravenky přitom nabízejí 
zaměstnancům právě ty firmy, 
které si závodní jídelnu dnes ne
mohou dovolit,“ vysvětluje Jakub 
Vintrlík z odboru Vnějších vztahů 
a komunikace na Ministerstvu fi
nancí České republiky. 

Restauratéři se 
paušálu nebojí?
Asociace hotelů a restaurací Čes
ké republiky (AHR ČR) naopak 
zavedení paušálního příspěv
ku zaměstnavatele zaměstnanci 
na stravu podporuje. Podle jejího 
šetření většina podnikatelů v po
hostinství nemá obavy, že by za
vedení této další alternativy vedlo 
ke snížení počtu hostů v restaura
cích v době obědů. AHR ČR totiž 
provedla průzkum mezi provo
zovateli restaurací, aby zjistila je
jich pohled na zavedení paušální 
podpory stravování zaměstnanců, 
který projednává vláda. Průzku
mu se zúčastnilo kolem 600 re
spondentů z řad provozovatelů 
restaurací a stravovacích služeb. 
Jasně z něj vyplývá, že i přes nuce
nou odstávku stravovacích služeb 
stále platí, že více než polovina 
provozovatelů restaurací (56 %) 
jednoznačně podporuje zavedení 
paušálu a stejný počet podnika
telů je přesvědčen, že toto opat
ření nepovede k dlouhodobému 
poklesu počtu hostů, jak neustále 
tvrdí odpůrci této změny. Celkem 
17 % zatím neví, provozovatelé 
restaurací vnímají stravenky jako 
administrativně zatěžující, a navíc 
odmítají platit provize z každé 

Jak lidé využívají 
stravenky

76 % 
zaměstnanců za ně 
nakupuje potraviny 

v obchodě

66 % 
jimi platí v restauracích 

21 % 
je dává svým rodinným 

příslušníkům 

2 % 
lidí používají stravenky 
výhradně v restauraci 

Zdroj: Median pro ministerstvo financí

Změna v závodním 
stravování

Přestal bych v práci 
obědvat
10,8 %

Přestal bych do jídelny 
chodit úplně

22,5 %

Do jídelny bych chodil jen 
výjimečně a zajišťoval si 

jídlo odjinud
28,3 %

 Kombinoval bych jídlo 
z kantýny s jídlem odjinud

23,3 %

Do kantýny bych chodil 
méně často

10,8 %

Nic by se nezměnilo
4,2 %

Zdroj: Moje závodka


